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LÆS BL.A. OGSÅ:
• Jos og Jules Engels del 4
• En tilgang til hurtig restitution af kapflyvende brevduer
• Vores hverdag med duerne
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I skrivende stund viser kalenderen den 25. marts, og foråret 
har nu officielt været i gang i de forgangne 25 dage! Man har 
mærket det på længere og lysere dage og væsentlig mindre 
nedbør, end vi har haft hen over efteråret og vinteren. Til gen-
gæld har temperaturerne været forholdsvis lave, og i kombi-
nation med meget vind, så har det indtil nu ikke skabt de store 
fornemmelser af, at foråret rent faktisk er begyndt. 

Vi skriver det hvert år, men denne tid er en helt fantastisk pe-
riode i brevdueåret. Vinterungerne er på vingerne, og forårsun-
gerne ligger de fleste stedet i rederne. Der er mange forhåbnin-
ger til den nye årgang, og én af de mest fascinerende ting for vi 
brevduefolk er jo netop drømmen om at avle store stjerner, der 
kan vinde kapflyvninger på stribe. Ungernes opvækst kræver 
en del arbejde og omhu – både med den ekstra rengøring, som 
der kræves, mens ungerne ligger i reden, men også fodring og 
tilskud af mineraler og biprodukter skal passes nøje, så betin-
gelserne for opdrættets opvækst er bedst mulige.

De gamle duer er også begyndt at komme i luften med hen-
blik på at opbygge grundkonditionen til de første kurvetræ-
ninger, og denne forberedelse er vigtig. Duer, som ikke har 
grundformen og en rimelig kampvægt på plads, før trænin-
gerne med kurven påbegyndes, vil komme i problemer, og det 
kan føre til enten tab, eller at de formmæssigt sættes mange 
uger tilbage i opbygningen til sæsonen. I den forbindelse er 
rovfugleplagen i særligt månederne marts og april ganske ud-
fordrende overalt i landet. Redaktionen har hørt om adskillige 
angreb – primært af spurvehøgehunnen. Måske er det blot en 
fornemmelse, men det virker som om, angreb af vandrefalken 

har været mere moderate i forhold til tidligere år. Hvis denne 
fornemmelse er rigtig, så er det positivt, for vandrefalken er 
en frygtet jæger, som vi trods omhyggelig overvågning af du-
erne og sikring af, at de ikke sidder stille på tage og græsplæ-
ner, ganske enkelt ikke kan foretage modtræk imod. 

De sociale medier har allerede afsløret, at enkelte 
sportskammerater allerede i marts måned har haft trænings-
kurvene fremme for nogle korte ture. De fleste begynder nok 
først omkring den 10. april, men dejligt er det at se, hvordan 
aktiviteten og engagementet inden for vores elskede sport er 
på en opadgående kurve.

Hovedbestyrelsen arbejder i øjeblikket hårdt med at færdig-
gøre forberedelserne af den praktiske organisering af sæsonen 
med hensyn til transport, logistik og de mange andre opgaver, 
der skal løses i forbindelse med kapflyvningssæsonen.

Arbejdet med DdBs sponsorarrangementer pågår fortsat, 
og de tre online-auktioner via M&C Hansens hjemmeside er 
netop blevet succesfuldt afsluttet med et flot økonomisk re-
sultat, der lover godt for dette års sponsorflyvning fra Hof. 
I næste etape skal vi i april opleve to virkelig spændende ar-
rangementer i Region Øst og Vest, hvor et par dejlige duedage 
med ungeauktioner er på programmet.

Det er en fornøjelse at opleve den store opbakning til disse 
tiltag i medlemskredsen, og der skal herfra lyde en stor opfor-
dring til fortsat at følge med i, hvad der arrangeres i forbindel-
se med vores sponsorflyvning.

Når næste nummer af Brevduen udkommer, er sæsonen 
startet i de fleste af landets sektioner, og derfor ønskes god 
vind!

Formand:
Pia West Christensen, 
Gavnøvej 35,
8930 Randers NØ
 26 28 53 62
  pia.west.christensen@outlook.dk

Næstformand:
Jan Qvortrup
Nygårdsvej 26,
4690 Haslev
 22 17 95 60
 privat@janqvortrup.dk

Bestyrelsesmedlemmer:
Lars F. Hansen
Rugtoften 50,
6630 Rødding
 40 85 34 44
 lh@mogensschelde.dk

Søren Andersen
Ingeborgvej 43,
9900 Frederikshavn
 25 34 19 36
 Soerenandersen61@gmail.com

Jørn Boklund
Nybøl Allé 7A,
2770 Kastrup
 29 40 48 90
 boklund@post5.tele.dk

Niels Johansen
Dalsvinget 4, Dalby,
4690 Haslev
 24 52 78 68
 niels@dalbynet.dk

Tommy Egsvang Rasmussen
Bøjdenhøjvej 78,
5800 Nyborg
 20 20 31 81
 egsvang@rasmussen.mail.dk

Tryk: 
Pe Offset, Varde
www.peoffset.dk

Lay-out: 
Marcel van Diemen

Haraldsvej 60 B, 2. sal,
8960 Randers SØ
 48 28 42 44
 ddb@brevduen.dk 
Åbnings- og telefontid: 
Mandag - onsdag og fredag: 
10.00-14.00
Torsdag: kl. 14.00 - 17.00
Personlig henvendelse
kun efter forudgående aftale.

ANNONCETAKSTER
1/1 side ...............................................................................................2.960,00
2/3 side ...............................................................................................2.000,00
1/2 side ...............................................................................................1.552,00
1/3 side ...............................................................................................1.036,00
1/4 side ...................................................................................................772,00

Mindre annoncer:
Pr. 1 sp.-mm. .............................................................................................. 4,40
Mindstepris .............................................................................................132,00

Køb/salg rubrikannoncer
Pr. linie .......................................................................................................32,00
Tillæg pr. farve ......................................................................................320,00
4-farve .....................................................................................................800,00

Foreningsmeddelelser:
Pr. spalte .................................................................................................352,00
Mindstepris ...............................................................................................56,00
Resultatlister: Pr. spalte .......................................................................240,00

Priserne er ekskl. moms

Auktioner og udstillinger

Opmærksomheden henledes på at foreninger eller enkeltpersoner der 
ønsker at afholde udstillinger eller auktioner med samling af duer
skal anmelde disse til Fødevarestyrelsen senest 3 uger før afholdelsen 
af arrangementet. Hvis der er deltagelse af udenlandske duer i
arrangementet skal der sendes en skriftlig anmodning om dette og 
betingelserne for import af duerne til Fødevarestyrelsen.
Reglerne er beskrevet i Bekendtgørelse om dyrskuer, udstillinger og 
lignende samlinger af husdyr. 

www.retsinformation.dk/eli/lta/2000/185.

Ud over disse regler kan der komme skærpede regler ved indførsel at 
et såkaldt overdækningspåbud, hvis dette sker, vil DdB meddele dette 
her på hjemmesiden.

Ansvarshavende redaktør:
Michael Th. Larsen
Herslev Kirkevej 47,
7000 Fredericia
 40 45 01 15
 michael.larsen@smurfitkappa.dk

Udgivelse:
Udkommer ordentligvis den 15. 
i måneden.

Deadline næste nummer:
Den 20. 03. 2024.

Ekspedition: DdB´s sekretariat, hvor 
abonnement (pr. år) kan tegnes. Pris 
for abonnement: Danmark 550kr./år. 
Udland 900 kr./år inklusive moms.
Reklamationer over udeblevne numre 
af bladet bedes rettet til sekretariatet 
på ddb@brevduen.dk inden d. 27. i 
måneden.
 
Ophavsret gældende for Brevduen:
Brevduen er beskyttet af dansk lov 
om ophavsret, og må hverken helt 

eller delvis genvises uden skriftlig 
godkendelse fra De danske Brev-
dueforeninger. Gengivelse med De 
danske Brevdueforeningers skriftlige 
godkendelse kræver udtrykkelige 
kildeangivelser. 

Enhver må fremstille eller lade frem-
stille enkelte eksemplarer til privat 
brug. Sådanne eksemplarer må ikke 
udnyttes på anden måde, hverken 
som kopier eller på Internettet.

HOVEDBESTYRELSE SEKRETARIATET MEDLEMSBLADET BREVDUEN

af Michael Th. Larsen

En fantastisk årstid En fantastisk årstid 
med duerne!med duerne!
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Sekretariatet informerer
Som altid på denne tid af året, er der fuld 
fart på, på Sekretariatet. Sæsonstarten 
er lige om hjørnet, og alle tilpasninger 
i programmet skal laves inden sæson-
startsfilen kan udsendes. 

Forhåbentligt har alle foreninger mod-
taget sæsonstartsfilen i foreningspro-
grammet, når dette nummer udkommer.  

Der arbejdes på højtryk i ”maskin-

rummet”, med at få filer klar til for-
eningerne, ligesom der arbejdes med 
transport dokumenter til chaufførerne. 
DdB’s chauffører får hver sæson, en sam-
let pakke med koordinater på slipsted, 
kontaktpersoner, rejsevejledning m.m. 
for at sikre at de er klædt bedst muligt 
på til opgaven. 

Der er stadig tid inden sæsonstart til 

at få adgang til det online medlemspro-
gram, for de medlemmer som ikke skulle 
have det endnu. Kontakt endelig Sekre-
tariatet ved behov for hjælp til dette. 

Når dette nummer udkommer, er 
nogle sektioner allerede så småt starte 
med deres kapflyvningsprogram. Derfor 
ønskes alle held og lykke med den kom-
mende sæson. 

FREMLYSNINGER: 
DV-04854-23-223
Finn Thomsen
Søndermarksvej 13
9900 Frederikshavn
Tlf.: 61774489  

DØDFUNDNE: 
060-79-707 – ring fundet nær Lüneburg
   

MÆRKEDAGE:
85 år
Niels Kr. Hansen,
DAN 055 Vejle, d. 25 april

85 år
Kurth Larsen, 
DAN 025 Hjørring, d. 12. april

Bent Th. Petersen, 
DAN 111 Vejen, d. 7. maj 

27.04.24
Kæmpe Brevduedag Vest

20.04.24
Indberetning af kontrolkomite
01.05.24
Indberetning af duebestand
01.07.24
Ændring af antal fodringe sæson 2025
01.09.24
Indberetning af supplerende ringliste 
til DdB

KOMMENDE
DDB AKTIVITETER:

VIGTIGE DEADLINES 
DE KOMMENDE MÅNEDER:

000 CUP:
Alle medlemmer af De danske Brevdue-
foreninger kan nu bestille fodringe mærket 
”DAN 000” hos Sekretariatet for 100 kr. pr. 
stk. Hvert medlem kan købe et ubegrænset 
antal ringe.
Duer med ”DAN 000”-ringe deltager frem-
over i en flyvekonkurrence på den årlige 
Antwerpen-flyvninger.
Provenuet fra ringsalget fordeles over tre år 
med 1/3 af den samlede pulje i regionerne 
Nord, Syd og Øst.
”DAN 000”-duer deltager i konkurrencen 
fra 1-års stadiet og så længe, de er aktive 

kapflyvere, og den enkelte due kan dermed 
principielt æske præmie over flere sæsoner. 
Konkurrencen afvikles første gang i sæson 
2023.
Konkurrencen opgøres hvert år på regions-
basis med 1., 2. og 3. præmie til regionens 
højest placerede ”DAN 000”-duer. 
Præmiesummen fordeles som følger:
1. præmie 50% 
2. præmie 30%
3. præmie 20%
Ringe bestilles hos Sekretariatet på mail: 
ddb@brevduen.dk eller telefon 48 28 42 44

Hermed en virkelig kort information, til alle, omkring hvorfor vi er 
7 ud af 13 kapflyvere, som har valgt ikke at deltage i Aalborg City 
Classic.       Der har gennem længere tid været flere opdrættere fra 
ind og udland, som har kontaktet os hver især, da de ikke helt for-
står hvorfor vi ikke deltager, som kapflyvere, i 2024. De er alle blevet 
lovet et læserbrev i brevduebladet, inden det bringes på de sociale 
medier, for alle skal kende sandheden omkring forløbet.

Problemstillingen har i meget korte træk været, at vi ikke kan 
deltage i projektet mere, da man fra løbsledelsens side har valgt at 
komme med rigtig mange argumenter og oplysninger, som har vist 
sig at være falske og usande omkring rigtig mange ting. 

Vi afholdte et fælles møde, hvor alle kapflyverne var inviteret, da 
man ikke har afholdt møder med kapflyverne gennem de sidste 3 år. 
Det var et åbent møde, hvor man kunne fortælle om de positive og 
negative ting. Vi nedsatte et udvalg bestående af 4 kapflyvere, som 
skulle arbejde videre med tingene fra mødet. Dette udvalg lavede et 
udspil til ledelsen, som man havde flertallets opbakning til at arbej-
de videre med. Der blev arbejdet videre med ideerne og konklude-
ret, således at man havde de vigtigste ting på plads, inden der skulle 
holdes et forhandlingsmøde, med løbsledelsen, omkring fremtiden.

Punkterne der blev lagt meget vægt på var, at gøre alle kapflyverne 
udgiftsneutrale, således at man med sikkerhed ikke havde udgifter. 
En beregning der var blevet lavet kunne dokumentere, at det koster 
ca. omkring 150 dkr. inden en unge står klar til finalen. Vi lavede ud 
fra denne beregning en ny model, hvor alle skulle bidrage til denne 
udgift, da den meget stigende inflation, havde betydet at udgifterne 
de sidste 4 år er steget med over 20%. Samtidig skal det ikke være 
nogen hemmelighed, at vi også havde for øje, at arrangørerne havde 
lavet et overskud på over 40.000 dkr. på projektet i 2023, hvilket for 
os virkede af meget, når man lægger meget vægt på, at det skulle 
være et socialt arrangement.

Vi mente, som kapflyvere, at vi havde den største arbejdsbyrde i 
projektet, når vi hver især bruger op mod 180 dage på ungerne. Des-
værre var der ikke meget forståelse for dette fra løbsledelsen, som 
mente at de og klubbens medlemmer lagde ligeså meget arbejde i 
projektet.                  De forklarede os, at man skulle ordne klubhu-
set og udearealet, samtidig med at de også skulle pakke ungerne til 
finalen.

Beregningen kan ses herunder, hvor der illustreres hvordan for-
delingen havde været før, og hvordan den efter vores forestilling ville 
blive i fremtiden. kapflyverpleje var et helt nyt ord, som skulle sikre 
alle kapflyverne i løbet om, at de ikke ville have nogen form for øko-
nomisk udgift i forbindelse med projektet. Når vi har set i bagspejlet 
er fordelingen ikke fair, da flertallet af kapflyverne kun har udgifter 
forbundet med at deltage i løbet, mens meget få kapflyvere har lavet 
rigtig mange penge på løbet.  

På mødet med løbsledelsen hvor vi kun var 3 fra udvalget der 
deltog fik vi en snak, men hurtigt blev tonen meget fattet fra en i 
ledelsen, som igen stak os en usandhed, omkring at der allerede 
var en af folkene bag os, som var tilmeldt løbet. Vi tabte alle trå-
den og kort efter afsluttede vi mødet. Dagen efter fik vedkom-

mende, som denne tilmelding omhandlede besked omkring epi-
soden. Dette resulterede i, at han allerede samme dag meldte sig 
fra skriftligt med en begrundelse til løbsledelsen og opdrætterne. 

Den nye model ville bestå af udgifter, som var fordelt på følgende 
måde ud fra de indbetalte 1000 dkr. pr. aktiv unge.
ACC/023 ny model 50 dkr. gammel model 100 dkr. - 50 dkr. - 50,0%
Kapflyverpleje ny model 150 dkr. gammel model 0 dkr. +150 dkr.  Garanti
Præmiepenge ny model 800 dkr. gammel model 900 dkr. - 100 dkr. - 11,1 %
Opdrætter ny model 520 dkr. 65% gammel model 540 dkr. 60% - 20 dkr. - 3,70 %
Kapflyvere ny model 280 dkr. 35% gammel model 360 dkr. 40% - 80 dkr. - 22,2 %

Vi var ellers alle klar og meget opsatte på at indgå i et samar-
bejde igen, såfremt ovenstående model var blevet opfyldt. Det 
blev desværre forkastet af løbsledelsen og klubben, da de alle har 
haft en utrolig arrogant holdning overfor alle kapflyverne, som 
bare kunne lade være med at deltage hvis man var utilfreds. At 
de ikke ønsker at samarbejde med os er dog meget uforståeligt, 
da man nu har manglet kapflyvere til løbet, samtidig med at fle-
re opdrættere har valgt ikke at deltage mere. Løbsledelsen har 
virkelig været meget pressede omkring situationen, men det er 
dog lykkes dem at få 2 kapflyvere til at ændre mening omkring 
deres deltagelse i løbet. Vi andre 7 kapflyvere forstår dog ikke 
helt hvorfor man har valgt som man har, da de 2 omtalte kap-
flyvere har været en kæmpe stor del af forhandlingsprojektet. Vi 
ved dog at den ene kapflyver pludselig begyndte, at lave lobbyis-
me i kolonien i Aalborg, sammen med en fra løbsledelsen. Man 
skifter åbenbart hurtigt mening omkring tingene, også selvom 
man ikke er tilfreds med ledelsen af projektet.  

Vores spørgsmål har været rigtig mange til ledelsen, og deres svar 
har hele tiden været meget famlende og usammenhængende. Det 
der skulle være et socialt arrangement i Aalborg, er nærmere blevet 
til et projekt, hvor det kun går ud på at lave mønt til egen kasse. Kun-
ne du egentligt selv tænke dig, at arbejde for en ledelse, som ikke 
holder sig til sandheden og bruger meget ufine metoder, hvorefter 
de så vasker hænderne på hinanden, så derfor er 7 af kapflyvernes 
svar er entydigt ”NEJ TAK”. 

Håber nu, at alle i opdrættere og alle andre forstår vores valg om, 
at fravælge Aalborg City Classic 2024, men vi ved også godt, at nogle 
personer i sporten forventer, at denne bagside af Aalborg City Clas-
sic ikke skal frem i lyset, men det bliver den simpelthen nød til at 
komme, da ledelsens og klubbens opførsel overfor hovedparten af 
opdrætterne har været fuldstændig uacceptabelt.

Slutteligt skal der herfra lyde en stor tak til alle jer opdrættere, 
som har deltaget i Aalborg City Classic gennem årerne, i har om 
nogen givet alle jeres kapflyvere støtte, opbakning og venskaber for 
livet. Tusind tak for alle de gode stunder i har givet os.

Med sportslig hilsen
Brian Jensen

Læserbrev:

Hvad er op og ned
i Aalborg City Classic 2024
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Ole Frederiksen 148 Hedehusene

Det var med stor sorg, da vi den 14 marts modtog det triste bud-
skab, at vores medlem Ole Frederiksen, pludselig var afgået ved 
døden. Ole fejlede ellers ikke noget, han talte med sin søn da-
gen før, som intet bemærkede, men dagen efter var det slut. Ole 
var den perfekte mand, intet blev overladt til tilfældigheder, der 
var orden i alt, intet græsstrå vendte forkert i haven, slaget blev 

rengjort flere gange om dagen. Ole opnåede flere flotte resultater 
med duerne, han var altid god for en eller flere sektionsvindere 
hvert år, selv om han havde et mindre duehold, end de fleste. 
Vores tanker går i denne så svære tid til hans børn og børnebørn, 
som har mistet en god og kærlig far og farfar. Æret være Ole 
Frederiksens minde.

Pfv.  Niels

Svend Aage Krogsgaard 172 Ringkøbing.

Det var et sørgeligt budskab vi modtog den 6. marts 2024, at vo-
res mangeårige medlem Svend Aage Krogsgaard var afgået ved 
døden 87 år gammel. Svend Aage blev indmeldt i De Danske 
Brevdueforeninger den 1. januar 1969, så det er et trofast med-
lem der nu ikke er her mere. Svend Aage har i det lange forløb 
beklædt mange poster indenfor sporten. Han har siddet i hoved-
bestyrelsen, været sektionsformand, samt haft alle tillidsposter 
i 172 Ringkøbing. Svend Aage har altid været meget engageret 
i sporten, en meget dygtig brevduemand og ven som altid gik 
forrest. De arbejdsopgaver han fik tildelt, blev udført med stor 
flid og dygtighed. Han har dyrket sin sport med stor opbakning 
fra hustruen Betty, sønnen Laurids gav også gerne en hånd med 
i flyvesæsonen. Svend Aage har vundet et utal af mesterskaber, 
mange sektions- og gruppevindere er det også blevet til. Sæso-

nen 2023 blev så hans sidste og hvilken en, der blev hjemført 
2 mesterskaber og 12 sektionsvindere i sektionen. Gennem de 
mange år har Svend Aage fået mange venskaber i hele landet, han 
var altid glad for besøg, han kørte også gerne selv rundt og deltog 
altid i arrangementer. Mange har nydt stor glæde af hans viden 
og glæde når han fortalte om brevduesporten. Vi vil i Ringkø-
bing komme til at savne Svend Aage, hans store arbejdsindsats 
de muntre bemærkninger og kommentarer, det vil vi alle mindes 
med stor 

 taknemlighed. Vores tanker går nu til Betty og familien som 
nu skal videre uden Svend Aage og duerne. Æret være Svend 
Aage Krogsgaards minde.

På vegne af 172 Ringkøbing
Bjarne Nielsen

Onsdag den 6. marts 2024 nåede det triste budskab os at Svend 
Aage Krogsgaard var gået bort efter længere tids sygdom. 

Svend Aage var et dedikeret medlem af De danske Brevduefor-
eninger, 55 år som aktiv brevduemand.

Svend Aage beklædte flere tillidsposter i vores organisation, 
således 16 år som medlem af hovedbestyrelsen og i mange år li-
geledes sektionsformand. Svend Aage var Vestjyllands utrætte-
lige repræsentant, der kæmpede for at det vestlige Danmark fik 
en indflydelse 

ved forhandlingsbordet. Det gjorde han på sin egen stille og 
rolige facon, hvilket også gjorde at der blev lyttet til synspunk-
terne.

I mange år var det Svend Aage og Børge Godtfredsen der stod 
for arrangementet af DdB’s landsudstilling hvilket de to løste 
på en forbilledlig måde. Svend Aage blev til alle tider støttet af 
sin hustru Betty, og Betty bragte også sin hjælp både ved vores 
udstillinger og ved vores fester til repræsentantskabsmøderne 
ved at skrive en række af de populære sange til festerne. Svend 
Aage er tildelt DdB’s hædersbevisning guldnålen for et enestå-
ende arbejde for DdB. Svend Aage vil blive savnet ikke bare i sin 

forening men også i vores organisation. Savnet bliver dog langt 
størst for Betty og børnene, og vores tanker går til hele familien.

Æret være Svend Aage Krogsgaards minde.

Hovedbestyrelsen

Dødsfald

Dødsfald

Svend Aage Krogsgaard
- Ringkøbing

Tidspunkt:  Lørdag, 
 den 24. februar 2024
 kl. 10.00 – 18.00
Sted:  Sekretariatet
Deltagere:  Søren Andersen (SA)
 Tommy Rasmussen (TR)
  Lars F. Hansen (LH)
 Jan Qvortrup (JQ)
 Jørn Boklund (JB)
 Niels Johansen (NJ)
 Pia West Christensen (PW)
 Maria Steenberg (MS)
 – Sekretariatet
Ordstyrer:  Jørn Boklund
Referent:  Maria Steenberg

1. Velkomst og indledning v/PW
PW bød velkommen til dette første ho-
vedbestyrelsesmøde efter repræsentant-
skabsmødet. PW bød særligt velkommen 
til de to nyvalgte hovedbestyrelsesmed-
lemmer Tommy Egsvang Rasmussen, 
DAN 209 Midtfyn og Jan Qvortrup, DAN 
100 Haslev. PW udtrykte håb om et godt 
fremtidigt samarbejde i hovedbestyrelsen. 

2. Fastlæggelse af og godkendelse af dags-
orden og herunder punkternes rækkefølge
Dagsordenen blev godkendt med en be-
mærkning om, at punkt 10 vedr. systemer 
ikke bliver en udtømmende redegørelse, 
men et kort orienteringspunkt. 

3. Aktuelt nyt v/Pia
PW informerer om nyt siden Repræsen-
tantskabsmødet. Hun oplyser, at der pt. er 
nogle udfordringer rundt omkring i lan-
det. Vi har netop fået kendskab til en sag 
om regulativer for fjerkræ og fuglehold, 
som en kommune påtænker at stramme 
op på. Sådanne opstramninger af regu-
lativer indskrænker mulighederne for 
brevduesporten og vi vil i alle situationer 
gøre hvad vi kan for at reagere på sådanne 
sager. Vi er nødt til at gøre hvad vi kan, for 
at sikre grundlaget for, at kunne bedrive 
brevduesport i såvel egne haver som i ko-
lonihaver m.v.

4. Repræsentantskabsweekenden
I. Evaluering og opmærksomhedspunk-
ter, herunder drøftelse af, om der er noget 
vi skal være opmærksomme på til næste 
år
PW opfordrer til en debat om hvordan 
man synes weekenden gik, og om der er 

noget vi skal tænke på at ændre til næste 
år, mens det er frisk i erindring. 

Vi har naturligt fået reaktioner på, at det 
er ærgerligt, at vi ikke kunne gennemfø-
re udstillingen. Det er hovedbestyrelsen 
også ærgerlige over, men begrænsnin-
gerne i forhold til, at alle kunne udstille, 
samt den meget begrænsede tilmelding 
gjorde udslaget i forhold til, at vi beslut-
tede at aflyse den del af arrangementer. I 
forlængelse af den mundtlige beretningen 
drøftes det, om det kunne være en mulig-
hed at arbejde frem mod fx at gennem-
føre repræsentantskabsweekenden i no-
vember måned. Det vil give visse fordele i 
forhold til den historik der er vedr. fugle-
influenza, som primært er set i december. 
En flytning af repræsentantskabsmødet 
kræver dog en række ændringer, herun-
der ændring af regnskabsåret og at der 
skal en anden planlægning til i forhold til 
kapflyvningsplanens tilblivelse. Hovedbe-
styrelsen beslutter, at vi senere vil tage en 
god drøftelse om dette, idet vi finder det 
vigtigt, at vi har en udstilling. 
Hovedbestyrelsen vurderer, at arrange-
mentet i Brædstrup grundlæggende for-
løb godt. Fredag aften forløb godt, fore-
draget var godt og spændende og lørdag 
var også en rigtig fin dag, og aftenfesten 
var en rigtig god fest. 
Hovedbestyrelsesmedlemmerne opleve-
de, at Sekretariatet havde forberedt og 
planlagt opgaverne, så det hele forløb 
uden de store udfordringer. PW takker 
Maria for indsatsen. 
II. Repræsentantskabsmødets beslutnin-
ger og herunder opgaver i den forbindelse
PW kommenterer generelt på mødet. Pe-
ter Pedersen, DAN 100 Haslev gjorde det 
endnu engang godt som dirigent og styre-
de mødet på fremragende vis. 
Lovændringsforslaget vedr. familiemed-
lemsskaber kom ikke igennem. Medlem-
skaber vil blive gennemgået af Sekretaria-
tet og formanden i løbet af den næste tid. 
Sekretariatet sikrer, at de vedtagne slip-
former kommer til at fremgå af kapflyv-
ningsplanen. 
III. Godkendelse af referat til offentliggø-
relse i Brevduen nr. 3 
Referatet godkendes af Hovedbestyrelsen, 
og sendes til godkendelse hos dirigenten 
og når det er godkendt af dirigenten vil 
det blive offentliggjort.

IV. Andet
Hovedbestyrelsen drøftede nogle op-
mærksomhedspunktet:
Vi skal fremover gøre noget mere for at 
promovere i god tid hvilke stande der vil 
være tilstede.
Vi vil se på, om vi kan sørge for at, der er 
noget for kvinderne også, både fredag og 
lørdag. 
Vi kvitterer for, at der i år var et par nye 
stande, der valgte at være med, men sam-
tidig var der ærgerligt, at nogle af de ellers 
faste stande ikke ønskede at være med. 
Det vedtages at arrangementet også af-
holdes på Pejsegården i 2025. Repræsen-
tantskabsmødet vil blive afholdt den 1. 
februar 2025. 

5. Konstituering – oplæg v/PW
Maria deltager ikke under dette punkt
Formanden indledte sit oplæg med at 
skitsere de særlige områder, som det næ-
ste års tid efter hendes opfattelse skal have 
hovedbestyrelsens fokus:
1. Den kommende sæson, som på alle 

områder skal afvikles bedst muligt. 
2. Transportmateriel. Vi ser frem mod 

det andet år med nyt transportmate-
riel. Region Øst er dækket 100% ind, 
men vi skal have afdækket, om vi skal 
videre med investeringerne i nyt ma-
teriel

3. Det veterinære område. Vi har et rig-
tig godt samarbejde med Fødevare-
styrelsen, men vi er til stadighed ud-
fordret af fx udbrud af fugleinfluenza, 
hvilket til tider indskrænker vore mu-
ligheder

4. DdB i fremtiden
Den hidtidige organisering med bl.a. ud-
valgsstrukturen blev evalueret i forhold til 
såvel det der efter formandens opfattelse 
er gået godt og det der er gået mindre 
godt.
Hovedbestyrelsen besluttede, at vi det 
næste år konstituerer os således:

Ordens- og kontroludvalg:
Formand: Niels Johansen
Lars F. Hansen, Søren Andersen og her-
udover tilknyttes en række kontrollanter

Kapflyvningsudvalg:
Niels Johansen, Lars F. Hansen, Jan Qvor-
trup og Pia West Christensen
Udvalget skal sikre at kapflyvningerne til-

Hovedbestyrelsesmøde
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15.Hædersbevisninger
Der foreligger to indstillinger til guldnåle, 
begge svares at der kan tildeles en sølvnål, 
da kravene for en guldnål ikke mødes. 
Der foreligger ligeledes to indstillinger til 
sølvnåle,begge sølvnåle godkendes. 

16.Øvrige sager
Øvrige sager drøftes internet i HB. Her-
under drøftes også omdeling af Brev-
duen, som har været problematisk i visse 
områder af landet. Det vedtages at, der 
holdes et fysisk møde med leverandøren 
forud for næste HB-møde. 
Der drøftes en dispensationsansøgning, 
hvor der efter granskning af kortene fin-
des, at pågældende slag ikke har behov 
for dispensation. 

NJ meddeler at der er modtaget tilbud 
fra Einsatzwetter, og beder om HB’s god-
kendelse til at der tegnes abonnement. 
Dette godkendes. 
Der foreligger en henvendelse fra en 
sektion, der forespørger, om de må 
fortsætte med at køre med sekti-
onens duer i sæson 2024. Dette 
godkendes af HB. 
Sekretariatet har modtaget 
et udkast til ændring af 
Forskrift for Fjerkræ- og 
fuglehold i Sønderborg 
Kommune. PW infor-
merer om at, De dan-
ske Brevdueforenin-
gers advokat er blevet 
bedt om at, udarbejde 
et høringssvar på veg-
ne af DdB. 
JB opfordrer til at, tage 
en drøftelse med De 
danske Brevdueforenin-
gers advokat om at afholde 
et møde med kommunernes 
landsforening. 

17.Bestyrelsens mødeplan
23.03.24 HB-møde
27.04.24 HB-møde 
27.09.24 – 29.09.24 Sommermøde 
30.11.24 – Ordinær HB-møde

18.Eventuelt
Ingen punkter under eventuelt. 

19.Gennemgang og godkendelse af refe-
rat og herunder hvad skal offentliggøres

rettelægges og gennemføres
Udvalget suppleres af Jørn Boklund i for-
hold til ansvar for slipsteder.

Løsladelsesudvalg:
Består af de tre repræsentantskabsvalgte 
løsladere og med hovedbestyrelsesrepræ-
sentation af Niels Johansen.

IT-udvalg:
Formand: Tommy Egsvang Rasmussen
Søren Andersen

DdB’s mesterskaber og pokaler:
Jørn Boklund og Lars F. Hansen
Forretningsudvalg:
Pia West Christensen (formand), Jan 
Qvortrup (næstformand) og Søren An-
dersen

Øvrige opgaver/områder:
Veterinære forhold – Jørn Boklund
Internationale samarbejder – Jørn Bo-
klund
Brevduen – under afklaring
Sponsoraftaler – Lars F. Hansen
Landsdommerklub – Jan Qvortrup
Landsudstilling – Søren Andersen, Jan 
Qvortrup og Tommy Rasmussen
Investeringer – Jan Qvortrup og Lars F. 
Hansen
Brevduedage og sponsorflyvning – Mi-
chael Thuesen Larsen
Flyvesikkerhedskommision – nedlægges
Grænser – Jørn Boklund
Ved næste hovedbestyrelsesmøde tydelig-
gøres udvalgenes opgaver, ansvar og kom-
misorium yderligere.

6. Budget 2023/2024 
Punktet har til formål at lave en indleden-
de drøftelse af Hovedbestyrelsens vurde-
ring af hvad vi kan forvente at afsende af 
duer på kapflyvningerne i 2024, således at 
vi ved næste Hovedbestyrelsesmøde kan 
fastlægge kapflyvningsgebyrerne. 
PW beder HB om at forholde sig til, hvad 
vi tror på af dueantal. Det vedtages at, der 
arbejdes videre med en nedgang i due-
antal på 5% i forhold til afsendte duer i 
sæson 2023. Der vurderes forsvarligt i 
forhold til, at vi har haft en medlemstil-
bagegang. 
Der forberedes budget forud for næste 
Hovedbestyrelsesmøde. 

7. DdB’s love 
Lovændringerne vedtaget på repræsen-
tantskabsmødet implementeres og god-
kendes.

8.Reglement 
Ordens- og kontroludvalget skal have tid 
til at se ind Reglementet forud for næste 
HB-møde og hele bestyrelsen opfordres til 
at give input ved næste møde.
Det drøftes, hvordan Geraldy kurve frem-
adrettet skal plombes. Endvidere drøftes 
nattid og TR informerer om at, nattid kører 
på ugebasis i DdB’s systemer, uanset hvor-
når flyvningen gennemføres. Det vedtages 
at nattid fortsætter med at være fra lørdag 
(1 times efter solnedgang) til søndag (sol-
opgang) 
Det vedtages, atudgangspunktet for natti-
den er Nakskov, som er midtpunkt fra Øst 
til Vest. 

9. Præmier og mesterskaber 2024 
PW informerer om, atder er oprettet en ud-
valg, der skal arbejde ind i dette forud for 
næste HB-møde. 
Det vedtages, at der skal udarbejdes et ud-
kast, som skal indgå i materialet til dagsor-
den for næste møde. 

10. Systemer
I. Tauris – møde i Brædstrup, samarbejde 
med TauRIS, særlige forhold vedr. Norge v/
SA og TR
SA informerer om, at der har været afholdt 
møde med TauRIS i forbindelse med Re-
præsentantskabsmødet i Brædstrup. Tau-
RIS har undersøgt mulighederne for 2G 
og kan umiddelbart ikke se at, der er meldt 
nogle datoer ud for lukning af 2G. 
SA opfordrer til at, der foretages nogle 
småjusteringer i forhold til Norge. 
II. Systemer i øvrigt – opsamling og status i 
forhold til seneste HB-møde v/Tommy
TR informerer om, athan ved november 
mødet lovede at få et prisoverslag på at få 
foreningsprogrammet fornyet. Der er givet 
et overslag på et foreningsprogram, der kan 
det samme som det gamle, men er integre-
ret i Sekretariatsprogrammet. Derudover er 
der kommet et overslag på tilpasning til de 
nye tiltag som TauRIS har bragt på banen. 

11. Veterinære forhold v/J
JB er af Hovedbestyrelsen udpeget som 
medlem af FCIs veterinærkommitee for de 
næste to år. 
JB informerer om at, der ved FCI’s veteri-
nær kongres blev drøftet fugleinfluenza, 
samt dyrevelfærd under transport.
I nogle lande arbejdes der på at få vedtaget 
en obligatorisk vaccinering af fugle og fjer-
kræ. Der er pt. igangsat en række forsøg 
med vaccinering af forskellige fugle herun-
der duer.

JB pointerer vigtigheden af vaccination 
mod paramyxo, særligt i kolonier. JB an-
befaler at der sættes et møde i stand med 
Danmarks Racedueforeninger. Dette ved-
tages.
Det skaber generelt store udfordringer for 
Dansk Brevduesport at, der er en række 
andre dueracer. der ikke vaccinerer. DdB 
ønsker en dialog med bl.a. Danmarks Ra-
cedueforbund ang. dette. 
Angående dyrevelfærd under transporter, 
anbefaler JB at DdB bør følge de retnings-
linjer, der er udarbejdet i den hollandske 
hitteprotocol som er uarbejdet på viden-
skabelig basis.
JB informerer om stigende smitte af pape-
gøjesyge hos mennesker, og anbefaler at 
der i næste mulige nummer af Brevduen 
bringes et fakta-ark udarbejdet af FVST. 

12. DdB’s deltagelse i OL
I. Danske duer og status fra Maria i for-
hold til deltagelse i udstillingen
MS informerer kort om hvorledes udstil-
lingen forløb i Maastricht, og hvor mange 
danske duer der deltog. 
II.OL-duer/OL-deltagelse i fremtiden
Det vedtages at Hovedbestyrelsen for-
ud for hver Olympiade drøfter, hvorvidt 
Danmark skal deltage. 
Det vedtages at de danske duer der har 
været i Maastricht modtager OL-medal-
jen. 
III. Nyt fra FCI-kongressen i Maastricht 
v/Jørn
JB informerer om FCI-kongressen. Der 
er valgt en ny præsident for FCI, David 
Madeira fra Portugal. 

13. Sponsorflyvning/brevduedage
D. 13/4 i Øst – lokation ukendt. 
D. 14/4 Vest – Randers. 
Begge arrangementer skal anmeldes til 
FVST. 
Hovedbestyrelsen vedtager at MS får fri 
disse dage, og HB står selv for hvad der 
måtte være af arbejde i forbindelse med 
dagene. 
Det vedtages at sponsorflyvningen afvik-
les på flyvningen fra Hof i uge 28. 

14. Inden sæson 2024
I.IT-dag
7. april i Randers. 
II. Løsladerkursus
Afholdes telefonisk mellem NJ og løsla-
dere.
III. Chaufførkursus
NJ og Sekretariatet fastsætter dette. 
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"NEDDROSLING" 
Det ser desværre ikke ud til, at der vil være familie, der vil drive 
slaget videre efter Jos og Jules. Brødrene er nu blevet 77 og 78 år 
gamle og de kan ikke længere overkomme så meget som de kun-
ne, mens de var yngre. At arbejde med duer har været deres liv, 
fra tidlig morgen til sen aften har de begge været i gang med ar-
bejdet med duerne. Ikke kun det at passe duerne, men som ver-
denskendte de er blevet så følger der meget administration med 
med opdatering af resultater, stamtavler, besøg af mange duefolk 
og løbende telefoner og anden kommunikation omkring duerne.

Herudover det primære omkring duerne med pasning, avl, 
træning, kapflyvning med mere. De er efterhånden langsomt 
blevet for meget for brødrene og de har derfor besluttet at skære 
ned på deres timer på avlsslaget og samtidig nedbringe antallet 
af avlsduer.

"HOLDER GENERNE SAMMEN"
Som det fremgår i de tre tidligere beskrivelser, så har Flor Engels 
og efterfølgende hans sønner Jos og Jules, været fantastiske til at 
skabe egen duestamme og til stadighed holde den konkurren-
cedygtige uden at de har bedrevet direkte indavl. MEN de har 
foretaget en form for udvidet indavl for at holde sammen på de 
gode gener og endvidere at topresultater er gået fra generation 
til generation.

Et godt eksempel er "De Genopte", der far til Nationalvinde-
ren"Den Argenton". "De Genopte", B-99-6151734 var selv en 

fremragende kapflyver som vandt 1. Prov. Argenton 1.538 d. (2. 
Seminat. Argenton af 8,405 d.) på en meget hård tur, 1. Pithiviers 
af 579 d., 3. Sens af 594 d., 45. Nat. zone Limoges af 8.715 d. Der-
efter blev han en super avlsdue og far til bl.a. 
• Nationalvinderen "Den Argenton" 1. Nat. Argenton af 3.935 

d., 1. Prov. Orléans af 2.219 d. 7. Pithiviers af 1.037 d., 16. Tou-
ry af 1.863 d. mm. 

• "Het Salbriske" 1. Prov. Salbris af 443 d., 7. Argenton af 1.872 
d. mm.

• "Laura" B-076110041 8. Nat. La Souterraine af 4.659 d., 3. Prov. 
Bourges af 2.468 d. (43 Nat. Bourges af 16.771 d.) 14 prov. Sal-
bris 1.337 d. 97 nat. Guéret 2.608 d.

• "Isolda", der er bedstemor til "010-hunnen" 4. Nat. Issoudun af 
5.670 d., 8. Prov. Chateauroux af 809 d. 

• "Limousine", der er mor til 1. National Limoges af 15.009 d.

Uden at overdrive er mindst halvdelen af duerne i det nuværen-
de avlsslag hos Engels enten børn eller børnebørn fra "Den Ar-
genton", og dette i kombination med de allerbedste andre linier 
på slaget så som "Marieke", "Den 178" , en datter af "Kannibaal" 
mm. Troen på "Den Argenton" er så stor, at der er foretaget en 
del indavl omkring ham med godt resultat.

I stort set alle vinderduer er det med "Den Argenton" på stam-
tavlen go her blot for at nævne nogle af resulaterne: 1. Prov. Cha-
teauroux af 4.249 d., 1. Prov. Bourges af 4.438 d., 1. Prov. Vierzon 
af 1.576 d., 1. Prov. Limoges af 589 d., 1. Prov. Chateauroux af 
1.057 d., 1. Bourges af 843 d., 1. Sourdun af 882 d., 1. Soissons af 
708 d., 1. Angerville af 834 d. mm.

Og ovenstående var kun et lille udpluk at de talrige topresul-
taer, som der I løbet af de seneste år er skabt af blod omkring 
"Den Argenton" og dermed placerer ham som den nye arvtager 
og stamdue hos Engels. 

"NATIONALVINDEREN FRA LIMOGES"
Jos og Jules Engels har specialiseret sig i deltagelse på provinciale 
mellemdistanceflyvninger og på de National mellemdistance-
flyvninger fra Bourges, Argenton, Guéret og Chateauroux. Men 
det er sket fra tid til anden i de senere år, at de har afsendt duer til 
den lidt længere Nationalflyvning fra Limoges. Og denne yderli-
gere distance har deres duer også evnet!

I 2010 vandt Jos og Jules 1. National zone fra Limoges af 3.764 
d. med deres B-07-6110276, et barnebarn fra "178", som blev 
opkaldt "De Limoges". Måske de efterfølgende ærgrede sig over 
navngivningen for i 2015 blev dette resultat overgået, da brød-
rene vandt 1. National fra Limoges, og derfor blev duen opkaldt 
"National Limoges", B-13-6096329. Det var ingen tilfældighed, 
at netop denne due vandt flyvningen - den havde tidligere præ-
steret godt på de lidt længere ture og vundet 14. Nat. zone Tulle 

af 2.037 d.,  19. Nat zone, 68. Nat zone Limoges af 2.229 d. mm. 
Og ikke overraskende så viser han stamtavle at han er avlet på 
det allerbedste blod, der findes i Putte. Hans far er "Junior 178", 
en søn ud af den berømte "178" i parring med en hun fra Luc Da-
ans. Moderen til "Limoges" er en halvsøster til "Den Argenton", 
avlet på "De Genopte". 

Smukt resultat af den dygtige avl hos Jos og Jules og et bevis på 
at nuværende succeslinjer hos Engels fortsat er helt på toppen.

Til sidst følger her et citat fra Flor Engels: 

"Når du har gode duer, forstår du hvad det handler om inden for 
duesporten. Og hvis du hele tiden skubber på og forbedre dig, får 
du et slag med vindere" 

Jos og Jules Engels 
Putte
Del 4: Den nye generation

Dette er den fjerde og sidste del af fortællin-
gen omkring slaget Flor Engels og hans søn-
ner Jos og Jules. Historien går helt tilbage 
fra 1947, hvor Flor startede med duer efter 
krigen, over at sønner Jos (født i 1939) og 
Jules (født i 1940) blev interesseret i duer-
ne og blev en del af slaget, til at de to brødre 
nu 70 år efter faderens start nu selv står i 
spidsen for slaget.

Indtil Flor Engels døde i 2002 fløj slaget un-
der navnet Flor Engels og sønner, og heref-
ter skiftede slaget navn til det som det hed-
der i dag nemlig Jos & Jules Engels.

Artikel oversat af Herbots Danmark
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Sent vinteren 2022-2023 havde jeg nogle meget interessante diskus-
sioner med min ven - den anerkendte belgiske avler hr. Ulrich Lem-
mens - vedrørende restitution af kapflyvende brevduer. Problemet 
er naturligvis, som alle brevdueslagere gerne vil opnå: så hurtig som 
mulig restitution af duerne efter en flyvning. Hvis dette er på plads, 
vil duerne være 100% klar til en ny konkurrence allerede den næste 
weekend – og det bedste kapflyvende hold kan sendes stort set hver 
weekend i sæsonen.

Ulrich bragte ideen om at bruge kirsebærjuice til duer på banen - 
da han var klar over, at cykelrytterne i Tour de France havde fordele 
af at drikke kirsebærjuice. Som videnskabsmand inspirerede hans 
ide mig til at foretage nogle tests på de kapflyvende duer på testsla-
get for Team Pigeon Vitality. Samtidig ville jeg også teste, hvordan 
duerne reagerede på at få frie aminosyrer (ikke proteinpulver) efter 
flyvninger. Jeg har fundet ud af, at de fleste såkaldte aminosyrepro-
dukter til restitution på brevdue-markedet er proteinpulver og ikke 
frie aminosyrer. At bruge frie aminosyrer i stedet for proteinpulvere 
bør have mange fordele sammenlignet med proteinpulver.

  
Ulrich Lemmns på et af hans besøg på Pigeon Vitality Teams test-
loft i Danmark, Team Krogen voksne kapflyvere og Brakstad Young 
Birds, begge medlemmer af lofterne i klub 086, Bangsbo. Fra venstre 
mod højre: Frode Brakstad, Else Brakstad, Ulrich Lemmens, Bjarne 
Nielsen og Aage Moeller Jensen. Duen er en af Ulrichs favoritter, 
068-20-1358, nr. 1 Ace brevdue mellemafstand 2023 i sektion 053 

(5 klubber). 1358 er linjeavlet på den berømte Chipo fra Benny Ste-
veninck, Belgien.

Så efter disse diskussioner med Ulrich lavede vi en test i kap-
flyvningssæsonen 2023 på testslaget for Pigeon Vitality, der ligger 
i Nordjylland. Slaget flyver under navnet "Team Krogen" med de 
gamle duer og navnet "Brakstad" med ungerne.

Testen omfattede administration, dosering og brug af kirsebær-
juice og frie aminosyrer for at se, hvordan dette påvirkede duernes 
konkurrencepræstationer.

OM KIRSEBÆRJUICE OG FORDELE 
FOR SPORTSLIG PRÆSTATION:
At drikke kirsebærjuice er blevet identificeret som gavnligt for 
sportspræstationer og tilbyder adskillige fordele for atleter. Forbru-
get af kirsebærjuice kan forbedre udholdenhed, reducere inflam-
mation og muskelskader, fremskynde restitution og endda forbedre 
søvn- og hvilekvalitet.

Forbedret udholdenhed og styrke: 
Surkirsebærjuice kan øge udholdenheden ved at optimere kroppens 
brug af oxygen, takket være dets høje indhold af antioxidanter. Dette 
resulterer i forlænget træningskapacitet og forbedret maksimal oxy-
genoptagelse under aktiviteter såsom cykling.

Reduceret inflammation og muskelsmerter: 
Kirsebærrets antiinflammatoriske egenskaber kan markant reduce-
re muskelsmerter og fremskynde restitutionen efter træning. Den-
ne effekt kan sammenlignes med NSAIDs' virkning, men uden de 
uønskede bivirkninger, hvilket gør det til et sikrere alternativ til at 
håndtere muskelsmerter.

Forbedret søvnkvalitet: 
Kirsebærjuice indeholder melatonin, et hormon der regulerer søvn-
cyklusser, hvilket kan hjælpe med at forbedre søvnens varighed og 
kvalitet. Bedre søvn bidrager til hurtigere restitution, skarpere men-
tal bearbejdning og højere motivation til træning.

Styrket immunsystem:
Regelmæssigt forbrug af kirsebærjuice kan også styrke immunsyste-
met, reducere risikoen for symptomer fra de øvre luftveje. Dette er 
særligt fordelagtigt for atleter, der gennemgår intense træningsregi-
mer, da det holder dem sunde og klar til at præstere.

Støtte til hjernefunktion og -sundhed: 
Ud over fysiske fordele understøtter kirsebærjuice også hjernens 
sundhed ved at reducere oxidative stress og inflammation i hjerne-
cellerne. Dette bidrager til forbedrede kognitive evner, såsom hu-
kommelse, opmærksomhed og problemløsning, hvilket er afgøren-
de for atleter både under træning og konkurrence.

Generelle brugsanbefalinger:
For atleter, der ønsker at integrere kirsebærjuice i deres rutine, an-
befales det at indtage 8 ounce (ca. 240 ml) juice to gange dagligt, 
om morgenen og før sengetid. At begynde denne rutine 4 til 5 dage 
før en begivenhed og fortsætte i 2 til 3 dage efter kan fremme re-
stitution. Derudover er det blevet vist, at indtagelse af koncentreret 
kirsebærjuice i cirka syv dage til 1,5 timer før udholdenhedsøvelser 
såsom cykling, svømning eller løb markant forbedrer præstationen.

Disse fund understøttes af en metaanalyse, der udtrækker resul-
tater fra tidligere offentliggjorte studier og fremhæver kirsebærjui-
cens evne til at forbedre udholdenhedsøvelsespræstationer. Derfor 
kunne inkludering af kirsebærjuice i ernæringsregimen for udhol-
denhedsatleter, som Tour de France-cyklister, tilbyde en naturlig og 
effektiv måde at forbedre præstation og restitution på.

SÅ HVAD MED KIRSEBÆR BRUGT 
TIL BREVDUEKONKURRENCER?
Alle de førnævnte fordele kan indikere, at kirsebærjuice kan være 
gavnlig for kapflyvende brevduer, med udgangspunkt i dens kend-
te virkninger hos menneskelige atleter. Da kirsebærjuice er blevet 
fundet at forbedre restitutionen, reducere muskelsmerter, forbedre 
søvnkvaliteten og reducere inflammation hos mennesker, er det 
plausibelt, at nogle af disse fordele kan overføres til fugleatleter som 
kapflyvende brevduer.

Forbedret restitution: 
For kapflyvende brevduer er restitutionen mellem flyvningerne af-
gørende. Kirsebærjuicens antiinflammatoriske egenskaber kan po-
tentielt hjælpe med at reducere de muskelinflammationer, duerne 
kan opleve efter en flyvning, på samme måde som hos menneske-
lige atleter.

Reduceret muskelsmerter: 
Hvis kirsebærjuicens virkning på at reducere muskelsmerter hos 

mennesker kan spejles hos brevduer, kan det hjælpe dem med at 
komme sig hurtigere efter den fysiske anstrengelse ved kapflyvning 
og dermed forberede dem mere effektivt til deres næste flyvning.

Forbedret søvnkvalitet: 
Selvom det er mere udfordrende at kvantificere brevduers søvnkva-
litet, kunne melatonin i kirsebærjuice, som gavner mennesker, også 
positivt påvirke duernes hvile- og restitutionstider – selvom dette 
også er et spørgsmål, der skal testes yderligere for brevduer i felttests.

Styrket immunsystem: 
De antioxidanter, der findes i kirsebærjuice, som understøtter det 
menneskelige immunsystem, kan også give fordele for brevduer ved 
potentielt at holde dem sundere og mere modstandsdygtige over for 
infektioner.

Det er dog vigtigt at nærme sig denne ide med forsigtighed:

BEMÆRK: Der er en betydelig mangel på direkte forskning vedrø-
rende virkningerne af kirsebærjuice på fugle, herunder kapflyvende 
brevduer. Det, der virker for mennesker, oversætter ikke altid di-
rekte til dyr på grund af forskelle i fysiologi, metabolisme og ernæ-
ringsbehov.

Korrekt dosering og brug: 
Hvis det vurderes potentielt gavnligt, vil det være afgørende at finde 
den korrekte dosering og administrationsmetode for at undgå even-
tuelle negative virkninger. Koncentrationen af kirsebærjuice egnet 
til mennesker er måske ikke egnet til brevduer, hvilket kræver juste-
ringer baseret på deres kropsvægt og metabolisme.

I sammenfatningen, mens kirsebærjuicens antioxidante og an-
tiinflammatoriske egenskaber kunne tilbyde teoretiske fordele for 
kapflyvende brevduer, er der behov for mere målrettet forskning på 
dette område - i det mindste skal der gøres reelle felttests på alle 
flyve afstande.

Så det gjorde vi - og ja - kirsebærjuice til kapflyvende brevduer 
virker meget lovende. Vi besluttede at bruge koncentratpulver af kir-
sebær, som vi kan tilføje både i drikkevandet og på kornet. De fan-
tastiske resultater fra felttesten beskrives nedenfor. Men lad os først 
se på de potentielle fordele ved restitution af brevduer efter brug af 
frie aminosyrer.

OM FRIE AMINOSYRER
At supplere duer med frie aminosyrer efter flyvninger, sammenlig-
net med proteinpulver, tilbyder adskillige fordele, der kan forbedre 
deres restitution og generelle præstation. Her er en oplistning af dis-
se fordele og hvad man kan forvente (hvis det viser sig i praksis):

Hurtigere absorption og udnyttelse: 
Frie aminosyrer kræver ikke fordøjelse og optages hurtigt i blodba-
nen, hvilket giver en umiddelbar kilde til byggesten for muskelrepa-
ration og vækst. I modsætning hertil skal proteinpulvere først for-
døjes til polypeptider og derefter til aminosyrer, før de kan bruges af 
kroppen, hvilket tager tid og energi.

Reduceret fordøjelsesbelastning: 
Efter en flyvning er en brevdues krop i en tilstand af stress, og dens 
fordøjelsessystem fungerer måske ikke optimalt. Da frie aminosyrer 
kræver minimal fordøjelse, reducerer de arbejdsbyrden på brev-
dueens fordøjelsessystem, hvilket giver mere energi til restitution og 
muskelregenerering.

En tilgang til hurtig restitution af 
kapflyvende brevduer 
Af Dr. Frode Brakstad, Pigeon Vitality Team

Duen er en af Ulrichs favoritter, 068-20-1358, nr. 1 Ace brevdue
mellemafstand 2023 i sektion 053 (5 klubber). 1358 er linjeavlet på den
berømte Chipo fra Benny Steveninck, Belgien.
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Målrettet aminosyretilskud: 
Frie aminosyretilskud tillader tilpasning 
af aminosyreprofiler i henhold til de spe-
cifikke behov hos brevduer efter flyvnin-
ger. Det betyder, at essentielle aminosyrer, 
der er afgørende for restitution, kan gives 
i optimale mængder. Proteinpulvere, selv-
om de er rige på aminosyrer, har faste for-
hold, der måske ikke matcher de præcise 
behov hos brevduer efter flyvninger.

Forbedret muskelrestitution: 
Den direkte tilgængelighed af essentiel-
le aminosyrer understøtter hurtigere og 
mere effektiv muskelrestitution. Dette er 
afgørende for at reparere muskelskader 
forårsaget af intens fysisk anstrengelse 
under flyvnigner.

Forbedret præstation over tid: 
Med hurtigere restitutionstider og evnen 
til hurtigt at genopbygge og styrke musk-
ler kan duer opleve forbedret præstation i 
de efterfølgende flyvninger. Det målrette-
de tilskud af aminosyrer kan hjælpe med 
bedre forberedelse til fremtidige anstren-
gelser.

Støtte til fjerhelbred: 
Visse aminosyrer spiller en kritisk rolle i 
sundheden og regenereringen af fjer, hvil-

ket er vigtigt for aerodynamikken og den 
generelle tilstand af kapflyvende duer. Fri 
aminosyretilskud kan sikre, at disse spe-
cifikke aminosyrer er let tilgængelige til 
fjersyntese og reparation.

Reduceret ammoniakproduktion: 
Når proteinpulvere fordøjes og metabo-
liseres, produceres der mere ammoniak 
som et biprodukt, hvilket kan være giftigt 
og kræver energi at udskille. Fri amino-
syrer, der absorberes direkte, kan føre til 
mindre ammoniakproduktion og der-
med reducere potentialet for toksicitet og 
energiforbrug til afgiftning.

Det er vigtigt at bemærke, at selvom frie 
aminosyrer tilbyder disse fordele, bør en 
afbalanceret tilgang til dueernæring sta-
dig opretholdes. Proteinpulvere og andre 
kilder til komplekse proteiner spiller sta-
dig en afgørende rolle i en dues kost, idet 
de giver langvarig energi og støtter den 
generelle sundhed. Men vores forsøg har 
været at tilføje frie aminosyrer ved tilba-
gevenden fra kapflyvninger for at opnå de 
ovennævnte fordele for hurtig restitution. 
Samtidig anbefaler vi at følge anbefalin-
gerne fra kornfirmaerne til flyveholdet - 
en afbalanceret og effektiv ernæringsplan 
fra balancen mellem kulhydrater, protei-
ner og fedtstoffer gennem ugen.

FELTTEST AF KIRSEBÆRJUICE 
OG FRIE AMINOSYRER TIL KAPFLY-
VENDE DUER
Som altid tester vi vores nye produkter - 
efter at alle teoretiske overvejelser er vel-
lykkede og afsluttede - på vores felttest-
slag nord i Jylland. Det samme gjorde vi 
med kombinationen af frie aminosyrer og 
kirsebærjuice.

Og WOW - sikke en oplevelse. Vi hav-
de den bedste sæson nogensinde på alle 
afstande med i alt 18 sektionsvinderesvin-
dere (sektion 053). 5 sektionssvindere på 
sprint (150-250 km), 7 sektionsvindere på 
mellemdistance (250 - 550 km), 2 sektions-
vindere på lang (550 - 750 km) og 4 sekti-
onsvindere (af 5 løb) med ungerne. Men 
hvad der imponerede os mest var, at disse 
sektionsvindere ofte kom sammen med an-
dre duer fra vores slag, såsom f.eks.
Vores unge kapflyvningshold "Brakstad" 
vandt 4 ud af 5 løb og 5 ugers ungemester-
skabet i sektion 053.

Vores kapflyvningshold med gamle duer 
vandt følgende mesterskaber i 2023:
• Nr. 2 i Danmark i Mellemafstand Åben 
• Nr. 1 Mellemafstand Åben Sektion 053 (5 

klubber) 
• Nr. 1 Langdistance Åben Sektion 053 
• Nr. 1 Sprint Sport Sektion 053 
• Nr. 1 1-Års Mesterskab Sektion 053 

• Nr. 1 Sektion Åben Sektion 053 
• Nr. 1 Sektion Sport Sektion 053 
• Nr. 1 Samlet / Generelt (alle afstande) 

Åben Sektion 053 

• Nr. 1 Samlet / Generelt (alle afstande) 
Sport Sektion 053 

• Nr. 1 Kong Christian den X.'s Vandre-
præmie Region Nordjylland / gruppe 5 
& 6 

• Nr. 1 Lang mellemafstand vandrepræmie 
Danmark region Nord 

• Nr. 2 Langdistance vandrepræ-
mie Danmark Nord (Brinco) 

OPSUMMERING
De ovenstående teoretiske overvejelser og 
felttesten i kapflyvningssæsonen 2023 over-
beviste os om, at disse to nye produkter er 
betydeligt nyttige for den hurtige restitu-
tion og præstationen af kapflyvende duer 
i hele kapflyvningssæsonen. Vi har derfor 
besluttet at bringe dem på markedet som 
produkter til hurtig restitution med deres 
navne som:
RECUP Free-Amino-Acids 300 gr
RECUP Oxy+ 300 gr (kirsebærjucie)

 
DOSERING OG ADMINISTRATION 
AF RECUP-PRODUKTERNE
RECUP Oxy+
Efter nogle eksperimenter endte vi med at 
give RECUP Oxy+ i vandet ved tilbageven-
den fra flyvningerne - 1 spiseskefuld per 
liter vand ved tilbagevenden fra flyvnin-
gerne. Selvom vi muligvis også kunne have 
givet det på foderet, ønskede vi, at duerne 
skulle drikke det med det samme efter til-
bagevenden. Så vi blandede det med Bel-
gamax (elektrolytter), Rebuild (forgrenede 
aminosyrer) og Amino B Complex (B-vita-
miner og udvalgte aminosyrer).

Til krævende mellemdistance flyvninger, 
de lange flyvninger og maraton flyvninger-

ne, gav vi det også til duerne på kornet om 
eftermiddagen - 1 spiseskefuld per kilo korn 
(kornet blev fugtet med Omega-3) sammen 
med RECUP Free-Amino-Acids og ProGut 
(præbiotika).

I dette forår - inden kapflyvningssæsonen 
2024 - vil vi også give RECUP Oxy+ hver 
dag til duerne i to uger som et konditions-
pulver for at stimulere musklerne og forbe-
rede dem til de kommende trænings- og 
kapflyvningsperioder.

RECUP Free-Amino-Acids
Også efter nogle eksperimenter endte vi 
med at tilføje RECUP Free-Amno-Acids 
til kornet om eftermiddagen sammen med 
ProGut (præbiotika). Til krævende mel-
lemdistance flyvninger, de lange flyvninger 
og maraton flyvningerne tilføjede vi også 
RECUP Oxy+ og ProGut til kornet, som 
beskrevet ovenfor.

Disse to nye innovative produkter til hurti-
gere restitution af kapflyvende duer vil blive 
lanceret i slutningen af marts 2024, og kan 
bestilles hos din lokale Pigeon Vitality-for-
handler eller fra vores webshop.

Ønsker dig al det bedste med den kommende 
sæson!

Med venlig hilsen,
for Pigeon Vitality Team,
Frode
Kontor: +4790034259
mail@pigeonvitality.com
www.pigeonvitality.com

NOGLE AF NOMINERINGERNE TIL ESSDUER I SEKTION 053:

Kommentar: Team Krogen konkurrerer haner på sprint og mellemafstand og hunner på lang afstand og maraton.

Young Birds, section 053, season 2023, Brakstad 086 Bangsbo (Team Krogen’s YBs)    
Week Station Distance km No. of pigeons Positions Brakstad (Team Krogen ungduer)
    among the first 25 pigeons
27 HORSENS N 175 342 1,2,3,5,6,6,9,10,11,12,13,14,15,16,17,18,20,22,23.......
28 VEJLE DTC 200 394 1,2,3,8,10,11,20,21,22.....
29 VAMDRUP 240 367 1,4,10,11,15.....
31 HADERSLEV 250 191 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11,12,13,14,15,16....

Adult Birds, section 053, season 2023, Team Krogen 086 Bangsbo 
WEEK Station Distance km No. of pigeons Positions Team Krogen
    among the first 25 pigeons
18 HORSENS N 175 459 1,2,2,4,4,5,6,6,6,9,10,11,16....
19 VEJLE DTC 200 987 1,4,6,7,8,9,10,11,14,15....
21 BÖGLUM 300 489 1,3,4,5,9,11....
22 HEIDE 375 475 1,2,3,4,5,9,14,15,17,19,21,22... 
    (no. 1,2,3,4,5 also in region; 2463 p.)
23 LüBECK 400 309 1,2,3,5,12,13,15,18...
23 VEJLE DTC 200 663 1,2,3,11,15,20,20,22,25...
24 VEJLE DTC 200 470 1,2,3,23,24,25...
28 HOF 800 138 1,3,5,16,20...
30 DRESDEN 730 120 1,2,6,10,13,14,15
30 HUSUM 350 321 1,2,6,10,13,14,15,17,22...
31 ALTONA 430 179 1,2,3,4,5,13,18,19
31 HADERSLEV 250 244 1,2,3,5,10,14,23...
32 RENDSBURG 360 307 1,1,3,3,6,7,10,11,12,13,22...

RECUP Free-Amino-Acids 300 gr

ECUP Oxy+
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Sæsonen 2024 banker for alvor på døren og nærmer sig med 
hastige skridt. Som duemand, kan man se lys for enden af tun-
nelen og snart er ventetiden ovre. Det bliver helt fantastisk at 
komme i gang igen og vi glæder os som små børn, der glæder 
sig til juleaften. 

Men hvad får vi egentlig tiden til at gå med mens vi venter på 
den nye sæson? Udover arbejde, uddannelse samt fodbold, så er 
forberedelserne til den nye sæson for alvor startet. Duerne har i 
skrivende stund været ude i 10 dage og det er gået ganske smer-
tefrit. Da vi bor inde i byen, har vi ikke de store udfordringer 
med rovfugle som andre af vores sportsfæller bøvler med rundt 
omkring i landet. Vi skal mange år tilbage i tiden, hvor vi senest 
har mistet en due til høgen, så derfor tør vi godt starte med at 
have duerne ude på denne tid af året. På nuværende tidspunkt 
har vi ikke så meget fokus på hvordan duerne flyver, men mere 
fokus på at få duerne bygget stille og roligt op, så vi for alvor 
kan komme i gang med den intense hjemmetræning hjemme om 
slaget. Vi sørger på nuværende tidspunkt for at duerne er sultne 
og er derved lidt på kur (det kunne slagspasserne også have godt 
af). Senere på foråret, når duerne for alvor skal i form og træne 
hjemme om slaget, får de mere at æde og derved fyldt depoterne 
op efter en god og intens træningstur i luften hjemme om slaget. 
Det er en super spændende tid at iagttage duerne og se deres 
formkurve stige og lysten til at flyve. Vi holder meget øje med 
intensiteten i måden de flyver på, da vi gerne vil have duerne, 
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Af Team Carstensen 207 "Tinglev"

Vores hverdaghverdag
med duerneduerne

Stemningsbilleder fra Åbenrå

Programmet for duedag i Åbenrå
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Støt vores annoncører
- de støtter dansk brevduesport!

flyver en time hjemme om slaget. Dette er et krav til duerne og 
kurvetræningen starter heller ikke før vi er tilfredse med trænin-
gen hjemme om slaget. 

Udover de gamle duer, har vi fokus på den nye generation, 
nemlig ungeholdet. I skrivende stund har vi haft ungerne ude tre 
gange og det er gået ganske fint. Vi sørger for at holde ungerne 

sultne, så vi kan styre dem og kalde dem ind. Vi vil helst und-
gå at have ungerne gående ude hele dagen, og vi sover skidt om 
natten, hvis en af de unger vi har et godt øje til, skulle overnatte 
ude. Det er skidesjovt med ungerne og vi har fået øjnene op for 
at arbejde med ungerne igen, efter et par sæsoner hvor ungerne 
var en overset ressource for os. Det tager tid med ungerne og det 
kræver en vis portion tålmodighed, men når det hele spiller, så 
synes vi det er skidesjovt og ikke mindst lærerigt. Lærer vi ikke 
noget nyt med duerne, så tror vi på at udviklingen som duemand 
står stille.

Udover tiden hjemme i dueslaget, bruger vi også tid til sociale ar-
rangementer. I forrige dueblad beskrev vi nogle fantastiske dage 
til landsudstillingen i Brædstrup, men denne gang er turen gået 
til Åbenrå, hvor der blev afholdt duedag. Et fantastisk initiativ og 
en fabelagtig dag. En stor tak skal de lyde til de ildsjæle, der står 
bag hele arrangementet, det er hvad duesporten har brug for i 
Danmark og et stærkt sammenhold. Hvis man søger ”sammen-
hold” på Google, kommer dette citat frem: ”Samarbejde defini-
tion: En gensidig aktivitet mellem mennesker med det formål at 
gøre det lettere at nå fælles mål”. Fællesmålene for os brevdue-
folk må være at beholde vores skønne hobby i flere generationer 
og dette kan bl.a. gøres gennem aktiviteter som disse. Så en klar 
opfordring fra os er, at man kommer og deltager i disse arrange-
menter, fordi det giver virkelig blod på tanden til den nye sæson. 

Afslutningsvist vil vi i denne artikel hylde en af de helt store 
legender i dansk brevduesport. Bent Thomsen Petersen har ef-
ter 77 år med brevduer valgt at stoppe med duerne. Vi har haft 
mange hyggelige stunder sammen med Bent, og han har gennem 
tiderne lært os utrolig meget om duerne og givet utallige tips og 
tricks. Vi glemmer aldrig det mini-foredrag Bent holdt for os i 
køkkenet på hans adresse i Grimstrup. Det var med rundstyk-
ker, wienerbrød, billeder af duer i stakkevis og ikke mindst din 
fantastiske måde at fortælle på, Bent. Vi har gennem årene haft 
mange duer med afstamning fra Bent, og det var med utrolig stor 
succes. Man kan godt sige at det var duerne fra Bent, som kick-
startede vores karriere for alvor og gav resultater på øverste hyl-
de. Vi vil gerne takke Bent for alt og ønske dig en skøn fremtid.
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Stemningsbilleder fra Åbenrå
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Besvarelsen sendes til ddb@brevduen.dk med 2-3 relevante billeder, gerne inklusive ansigtsfoto af dig selv.
Fotos kan tages med mobiltelefon, men sørg for at medsende disse i separate filer og undlad eksempelvis at
kopiere disse ind i et Worddokument, idet opløsningen derved forringes.

1. FORTÆL LIDT OM DIN BAGGRUND
Hvordan kom du ind i sporten og hvornår?
Tidligere resultater?
Særlige oplevelser med sporten?

2. FLYVESYSTEM:
Hvor mange duer flyver du med?
På hvilket system (naturligt, enkehanner, totalsystem m.v.)?
Fortæl lidt om hvordan du praktiserer dit flyvesystem
Flyvetaktik – hvor ofte sendes duerne på kapflyvning, hvor lagt flyver du dine 1-års m.v.

3. TRÆNING OG FORBEREDELSE GAMLE DUER:
Hvordan trænes duerne inden sæsonstarten og eventuelt i løbet af sæsonen? (afstand, retning, antal træninger m.v.)

4. FODRING
Hvilke foderprodukter bruger du?
Plan for fodring i sæsonen?

5. SUNDHED
Bruger du forebyggende kure (hvis ja, hvilke?)
Hvilke biprodukter benyttes?
Andre relevante punkter med hensyn til duernes sundhed?

6. UNGER
Hvor mange unger tillægger du?
Hvordan behandles ungerne i føde-året med hensyn til træning og kapflyvning?

7. SLAGET
Fysisk indretning?
Ventilation?
Placering i forhold til verdenshjørner?
Lysindtag?
Klima: Gulvstrøelse, ristegulv etc.?

8. DUEMATERIALE OG AVLSARBEJDE
Hvilke duer arbejder du med (afstamning)?
Har du teorier og systemer for avlsarbejdet?
Lægger du vægt på duens bygningsmæssige karakteristika?
Øjenteori eller andet?
Sorteringskriterier og krav til duerne?

9. HVAD MENER DU, ER DE VIGTIGSTE ÅRSAG TIL SUCCES MED DUERNE?

10. ØVRIGE BEMÆRKNINGER

Spørgeskema til vindere af mesterskaber
og officielle præmier i De danske
Brevdueforeninger
Navn og foreningsnummer:

Vinder af (f.eks. Mellemdistancemesterskab Åben Sektion XX 2024):


